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تالاب صالحیه شهرســتان نظرآباد کــه روزگاری محل 
زندگی ده ها گونه گیاهی و جانوری محســوب می شد امروز 
در ســایه بی توجهی ها به بیابان بی آب و علف تبدیل شده 
اســت.به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان از البرز، تالاب 
صالحیه یک تالاب فصلی در شهرســتان نظرآباد است که 
بخشی از آن در استان قزوین قرار دارد.وسعت تالاب صالحیه 
با احتساب باتلاق های اطراف آن ۱۰ هزار هکتار است و آب 
مورد نیاز تالاب از چند رودخانه از جمله زیاران در طالقان، 
کردان در غربی ترین قســمت صالحیــه، ابهر رود و خر رود 
از سمت زنجان تامین می شــود.تالاب صالحیه از شمال به 
فرودگاه آزادی شهرســتان نظرآباد و روســتای صالحیه، از 
شــرق به روستای شیخ حســن، از جنوب به قشلاق دایلر 
در اســتان البرز و از غرب به زمین های روستای شهرآباد در 
استان قزوین محدود می شــود.این تالاب در فصل گرما به 
دلیل بارش کم و نیاز کشاورزان منطقه به آب، بسیار کم آب 
و خشک می شود.میزان بارندگی سالانه در تالاب صالحیه به 
۲۲۰ میلی متر می رسد.از مهمترین تاثیرات زیست محیطی 
تالاب صالحیه می توان بــه جلوگیری از هجوم ریزگرد ها و 
نمک به شــهر های اطراف تالاب، کمک به افزایش پوشش 
گیاهی و زیستگاهی بزرگ برای جانوران و پرندگان مهاجر 
اشاره کرد.زیستگاه های تالاب صالحیه بسیار متنوع است و 
عمده زیســتگاه این تالاب را پرندگان تشکیل می دهند، در 
تالاب صالحیه ۱۲۰ گونه پرنده وجود دارد و همچنین این 
تالاب محل مهاجرت بســیاری از گونه های پرندگان مهاجر 
اســت.از انواع پرندگان موجود در تــالاب می توان به درنای 
خاکستری، غاز خاکستری، اردک سبز، تنجه، آنقوت، اگرت، 
حواصیل، فلامینگو، لک لک ســیاه و پلیکان اشــاره کرد.
همچنین از گونه های پستاندار موجود در این تالاب می توان 

به خرگوش، روباه، گرگ، شغال، گراز و سنجاب اشاره کرد.
اما متاســفانه در فصول گرم ســال های گذشــته اکثر 
قسمت های تالاب صالحیه روبه خشکی رفته و زیستگاه های 
جانوران زیادی که در تالاب قرار دارند، درحال نابودی است 
به خصوص اخیرا که به اغما رفتن تالاب و به شماره افتادن 
نفس هایش همه موجودات ســاکن آن را فراری داده است.

از دلایل خشکســالی تالاب صالحیه می توان به برداشــت 
بی رویه آب توســط کشــاورزان منطقه، چرای دام، بارش 
کم و بی توجهــی به تالاب و از همه مهمتــر خروج آب از 
زهکش اشاره کرد.خشکســالی تالاب صالحیه استان البرز، 
تهدیدی مشــابه تهدید دریاچه ارومیه را به دنبال دارد که 
اگر خشــک شــود هزاران تن نمک با یک وزش باد مزارع 
اطراف را نابود و میلیون ها ریزگرد به ریه شــهرهای اطراف 

تزریق خواهد شــد.فردین حکیمی، مدیرکل محیط زیست 
البرز می گوید: بحث خشکســالی در استان البرز گریبانگیر 
تالاب صالحیه نظرآباد هم شده است.مدیرکل محیط زیست 
البرز می افزاید: در ســطح شهرستان های نظرآباد و اشتهارد 
بالغ بر ۴۵ هزار هکتار از اراضی اســتان البرز مستعد انتشار 
گرد و غبار هستند و تا دشت قزوین هم شرایط همین گونه 
اســت.حکیمی می گوید: تراز آب تالاب صالحیه نظرآباد هم 
به شــدت کاهش پیدا کرده و متاســفانه این تالاب به مرز 
خشک شدن رسیده است.او می افزاید: حقابه مناسب برای 
تالاب صالحیه اختصاص نیافته و کمبود بارش در سال جاری 
ســبب کاهش آب تالاب شده است.مدیرکل محیط زیست 
البرز می گوید: تالاب صالحیه در نقطه ای واقع شــده که در 
معرض انتشــار گرد و غبار است، به همین دلیل کانون های 
ریزگرد آن می تواند نواحی را تفکیک کند.حکیمی می افزاید: 
تالاب صالحیه از نظر زندگانی پرندگان مختلف و جلوه های 
بصری جاذبه هــای زیادی برای جذب گردشــگران دارد.او 
می گوید: همچنین تالاب صالحیه در کنترل ســیلاب های 
فصلی نقش دارد، زیرا به هنگام بروز ســیلاب، آب جاری از 
طریق کانال های آب به سمت تالاب صالحیه روانه می شود، 
در نتیجه علاوه بر ذخیره سازی آب در تالاب از نفوذ سیلاب 

در دیگر نواحی جلوگیری می شود.
بــه گفته معاون امــور تالاب ها و پارک هــای ملی دفتر 

زیســتگاه ها و امور مناطق سازمان حفاظت محیط زیست، 
وزارت جهاد کشــاورزی با هدف خشک کردن و جلوگیری 
از شور شدن چاه های اراضی کشــاورزی، تالاب صالحیه را 
زهکشی کرد که این اقدام نه تنها تاثیری در اراضی کشاورزی 
نداشت بلکه موجب شور شدن تمامی چاه های آن منطقه نیز 
شد.زهکشی تالاب صالحیه موجب کویری شدن تالاب شد 
و با توجه به رســوبات ریزدانه، فرســایش تالاب به سرعت 
اتفاق می افتد.لشــکری، معاون فنی حفاظت محیط زیست 
می گوید: زهکشی مقدار زیادی آب را از تالاب صالحیه خارج 
می کند و تغییرات کارشناســی روی آن می تواند در نجات 
تالاب صالحیه تاثیرگذار باشد و باید دنبال علت اصلی خشک 
شدن عرصه مرطوب و خود تالاب باشیم.معاون فنی حفاظت 
محیط زیست می افزاید: اگر می توانستیم آب تالاب را حفظ 
کنیم، تنوع زیستی آن از بین نمی رفت.لشکری می گوید: آب 
تالاب صالحیه از ابتدای مردادماه سال جاری خشک شد و 
پرندگانی کــه در آن لانه گزینی و تخمگذاری کرده بودند، 
مهاجرت کردند.او می گوید: از صندوق ملی محیط زیســت 
برای دریافت حقابه پساب تصفیه شده صنعتی و تزریق به 
تالاب، درخواست اعتبار کردیم، اما کارشناسان، جلوگیری از 
خروج آب از طریق زهکشــی را موثرتر دانستند.معاون فنی 
حفاظت محیط زیست البرز می افزاید: عرصه تالاب صالحیه 
مرکز تولید غبار و ریزگرد ها شــده است.لشکری می گوید: 

تصاویر ســال ۱۳۸۶ تالاب صالحیه را با تصاویر ۱۳۹۱ آن 
مقایسه کردیم و دریافتیم که گستره پوشش گیاهی تالاب 
بعد از احداث زهکش بسیار کوچک شده است.او می افزاید: 
باید تلاشمان را برای کنترل زهکشی بیشتر کنیم؛ زهکش 
برای مستعد کردن اراضی کشاورزی و کاهش شوری خاک 
قزوین فعال است و به نوعی دستکاری در طبیعت خطرات 

خاص خود را به دنبال خواهد داشت.
یکی از مشــکلات اساســی تالاب صالحیه این است که 
در فهرســت آثــار طبیعی ایران به ثبت نرســیده و همین 
مســئله باعث برخی بی توجهی ها به این تالاب شده است.

فریدون محمدی، رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشــگر ی 
و صنایع دستی اســتان البرز می گوید: یکی از شرایط ثبت 
تالاب صالحیه در فهرست آثار طبیعی این است که در تمام 
طول سال آب داشته باشد که این امر منوط به تأمین منابع 
پایدار و ثابت آب برای آن اســت.مدیر کل میراث فرهنگی، 
گردشگر ی و صنایع دستی البرز می افزاید: اختصاص حقابه 
دائم از طریق پســاب تصفیه شده شهر ی یکی از طرح ها ی 
مورد  نظر اســت که به جد پیگیر تحقق و انجام آن هستیم.

محمــد ی می گوید: تالاب صالحیه نظرآبــاد به عنوان تنها 
تالاب البرز از جمله جاذبه های طبیعی اســتان اســت که 
سالانه گردشگر ان بســیار ی از آن باز دید می کنند بنابراین 

پرونده ثبتی آن در دست اقدام قرار دارد.
بر اســاس ماده یک قانــون حفاظت، احیــا و مدیریت 
تالاب های کشــور، هرگونه بهره برداری و اقدامی که منجر 
به تخریب و آلودگی غیرقابل جبران تالاب ها شــود، ممنوع 
و حفاظت و احیای تالاب ها از مصادیق حقوق عامه اســت 
که مرجع تشــخیص تخریب و آلودگــی غیرقابل جبران، 
سازمان حفاظت محیط زیست است، در نتیجه سال گذشته 
شــکایتی در خصوص اثرات مخرب و غیرقابل جبران کانال 
زهکش بر تالاب صالحیه و تشــدید پدیده گــرد و غبار از 
ســوی محیط زیست تنظیم و تحویل دادستانی شهرستان 
نظرآباد شد.از طرفی ورود دادستانی نیز به خروج کمتر آب 
از طریق زهکش منجر و تالاب صالحیه برای مدتی احیا شد 
و گونه های جانوری به این نقطه بازگشــتند.اما این لحظات 
ســبز حیات دیری نپایید و زهکش نفسگیر بازهم گریبان 
تالاب را گرفت و اکنون تالابی که می توانست کورسوی امید 
رونق گردشگری البرز باشد امروز به سرای باد و خاک تبدیل 
شــده است.شاید با ورود مجدد دستگاه های قضایی نظارتی 
بشود مانع از خروج جان روان تالاب صالحیه از زهکش شد 
و این امانت سبز دیروزی را صحیح و سالم به دست آیندگان 

سپرد.

جنگل فتاتو به عنوان تنها جنگل جلگه ای 
هیرکانــی و میراث طبیعی گیلان در ســایه 
بی توجهی مســئولان مربوطه در روز روشــن 
مورد تعرض قرار گرفته و در این میان کســی 
پاســخگو نیســت.به گزارش مهر، جنگل های 
هیرکانی، یکی از آخرین و معدود باقیمانده های 
جنگل های باستانی خزان کننده روی کره زمین 
هستند که از یک مسیر تکامل، بقا، تاب آوری 
و مقاومت تطبیق و گونه زایی منحصر به فرد، 
برای بیش از ۵۰ میلیون سال بی وقفه از دوران 
سوم زمین شناسی تاکنون به حیات و تکامل 
خــود ادامه داده و به عنوان یکی از نادرترین و 
ارزشمندترین رویشگاه های طبیعی پهن برگ و 
خزان کننده در جهان معرفی شده اند تا جایی 
که در برخی از منابع مکتوب از این رویشگاه ها 

به عنوان فسیل یا موزه زنده یاد می شود.
جنگل هیرکانی فتاتو در شهرســتان خمام 
نیز تنها نمونــه باقیمانده جنگل های هیرکانی 
از نوع جلگه ای و از توسکاســتان های قشلاقی 

حاشــیه دریای کاسپین در گیلان است که در 
شهریور ماه سال گذشته در فهرست آثار ملی 
طبیعــی وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری 
صنایع دستی، به ثبت رسیده است اما چندی 
پیش مشــاهده شــد که در کمال بی خیالی 
مســئولان منابع طبیعی و میــراث فرهنگی 
گیلان عده ای اقدام به قطع درختان این جنگل 
و ســاخت جاده کردند.این موضــوع علاوه بر 
حساســیت بخاطر اهمیت تاریخی و طبیعی 
این جنگل، تعجب هر شــنونده و بیننده ای را 
بر می انگیزد که چگونه می شود در روستایی که 
وجود یک غریبه جلب توجه می کند افرادی با 
خیال راحت و در طول چندین شــبانه روز و 
به ســهولت اقدام به قطع درختان هیرکانی و 
ســاخت جاده کرده و کسی کاری به کارشان 
نداشته باشد و باید پرسید دهیار آن روستا در 
این روزها دقیقاً چه نقشی داشت؟ و آیا نباید در 
مقابل غارت بیت المال واکنشی از خود نشان 

می داد؟

جاذبه های طبیعی و تاریخی و گردشــگری 
عــلاوه بر اینکه به عنــوان موهبت الهی تلقی 
می شــوند به دلیل جذابیت هــای خاص خود 
همــواره موجبــات حضور گردشــگران را در 
آن مناطــق فراهــم می آورنــد و در این میان 
جوامع محلی به عنوان یکــی از ذینفعان این 
ثروت های ملی علاوه بر بهره مندی و کســب 
روزی از بابت این جاذبه ها، خودشان به عنوان 
مهمترین نگهبان مراقب این آثار نیز هســتند 
اما در این بین مردم روستای فتاتو شهرستان 
خمام از مسئولان انتظار پاسخ شفاف دارند که 
چگونه و چه کسانی مجوز ساخت جاده و قطع 
درختــان جنگل فتاتوی خمام را داده اســت.
مسعود طاهری یکی از اهالی روستای فتاتو در 
این باره به خبرنگار مهر می گوید: جنگل فتاتو 
شناسنامه منابع طبیعی گیلان است اما امروز 
بایــد جلوی افراد متجاوز بــه آن را گرفت.وی 
ادامه می دهد: متأسفانه دهیار و رئیس شورای 
اسلامی روســتای فتاتو هیچ اقدام مثبتی برای 
جلوگیری از این اقدام ناشایســت انجام ندادند 
و انتظار داریم مسئولان مربوطه هر چه زودتر 

جلوی این غارت را بگیرند.
محمود علیپور یکی دیگر از اهالی این روستا 
نیز نسبت به تعرض به جنگل فتاتو گلایه دارد 
و می گوید: نمی دانیم جاده سازی در دل جنگل 
فتاتو با کدام مجوز در حال انجام است اما این 
کار کاملًا غیر قانونی اســت.وی ادامه می دهد: 
هر کســی که مجوز قتل عام درختان جنگل 
فتاتو را داده باید به اشد مجازات محکوم شود.

علیپور اضافه می کند: دادستان شهرستان خمام 
به عنوان مدعی العموم باید پیگیر موضوع جاده 
سازی و غارت درختان جنگل جلگه ای هیرکانی 

فتاتو بوده و افراد متخلف را مجازات کند.
وزارت میراث فرهنگــی باید عملیاتی تر و 
جدی تر از گذشته در رصد و محافظت از آثار 
ملی طبیعی و تاریخی اقدام کند تا نوش داروی 
بعد از مرگ سهراب نباشــند.معاون اداره کل 
میراث فرهنگی گیلان در گفت و گو با خبرنگار 
مهر، با اشاره به تعرض و قطع درختان جنگل 
فتاتوی خمام به عنوان تنها بازمانده جنگل های 
هیرکانــی جلگه ای، گفت: با جدیت پیگیر این 

تخلف هستیم.
ولی جهانی اضافه کرد: این جنگل با قدمت 
۵۰ میلیون ســال و به مســاحت ۳۷۰ هکتار 
شهریور سال گذشته به عنوان میراث طبیعی 
در فهرست آثار ملی ثبت شده و مانند بناهای 
تاریخــی از اهمیــت بالایی برخوردار اســت.
وی بــا بیان اینکه دهیار روســتای فتاتو خود 
بانی ثبت این اثر بوده اســت، افزود: نکته قابل 
توجه این اســت که چگونه در زمان بروز این 
تخلف واکنشی از ســوی دهیاری انجام نشده 
در حالی که این جنــگل تنها جنگل بازمانده 
جنگل هــای هیرکانی در جلگه اســت.معاون 
اداره کل میــراث فرهنگی گیلان با بیان اینکه 
میراث طبیعی مانند بناهای تاریخی دارای ثبت 
ملی بوده و از اهمیت بالایی برخوردار اســت، 
تاکید کرد: هر گونه اقــدام در حریم آثار ملی 
)طبیعی و تاریخی( باید با استعلام از اداره کل 

میراث فرهنگی صورت بگیرد.جهانی با اشاره به 
ادامه تحقیقات در این زمینه، افزود: بخشداری 
و منابع طبیعی شهرستان خمام طرح شکایت 
کرده و پرونده تشــکیل داده اند اما اینکه چرا 
از سوی دســتگاه قضا تا کنون اقدامی صورت 
نگرفته و بــه این پرونده اهمیت داده نشــده 
جای ســوال اســت.خبرگزاری مهر، همچون 
سایر رســانه ها منتظر پاسخی شفاف از سوی 
مسئولان مربوطه است که چگونه می شود در 
روز روشــن به میراث ماندگار طبیعی این مرز 

و و بوم تعرض شود اما کسی خبردار نباشد؟ 
آیا دســت کســانی در بریدن این درختان 
بــا ارزش دخیــل بوده یــا بی تفاوتــی و بی 
خیالی مســئولان مربوطه باعث ایجاد چنین 
رخدادی شده اســت؟گفتنی است؛ سه سایت 
از جنگل های هیرکانی شــامل لیســار تالش، 
گشت رودخان فومن و سیاه رود رودبار مربوط 
به اســتان گیلان است و این مناطق به عنوان 
مناطــق حفاظتی تلقــی و نبایــد هیچ گونه 
دخالت انسانی در آن صورت گیرد و به عنوان 

جاذبه های طبیعی گیلان محسوب می شوند.
جنــگل هیرکانی فتاتو بخشــی از آخرین 
نمونه های باقیمانده جنگل های هیرکانی از نوع 
جلگه ای و از توسکاستان های قشلاقی حاشیه 
دریای کاسپین در گیلان بوده و این استان پس 
از استان های قزوین، کرمانشاه و لرستان با دارا 
بودن یک هزار و ۱۷۳ اثر ثبتی در فهرست آثار 
ملی، چهارمین استان در سطح کشور به لحاظ 

تراکم بالای آثار تاریخی است.

۲۴ تیرمــاه ماه ســال جاری بــود که در 
مراسمی با حضور معاون وزیر راه و شهرسازی، 
اســتاندار مرکزی، نماینده مجلس، جمعی از 
مسئولان و با دســتور ویدئوکنفرانسی رئیس 
جمهور، کنارگذر شــمال به غرب شهر ساوه 
افتتــاح و مــورد بهره برداری قــرار گرفت.به 
گزارش ایســنا، در این آئین اعلام شــد که با 
بهره برداری از این پــروژه ملی، تردد کامیون 
و وسایط نقلیه ســنگین به داخل شهر ساوه 
از سمت محور قدیم ســاوه به تهران ممنوع 
و عملا میادین و مبادی ورودی این شــهر از 
زیر پای کامیون ها خارج می شوند.برخورداری 
ســاوه از کنارگذر یکی از خواسته های دیرینه 
مردم این شهرســتان بود که پس از ۱۳ سال 
تاخیر و وقفــه در تخصیص اعتبارات ملی، به 
ســرانجام رســید و در روزهای پایانی دولت 
دوازدهم در مــدار بهره برداری قــرار گرفت.

طول این کنارگذر ۲۸ کیلومتر اســت که ۲۱ 
کیلومتر آن از محور قدیم ســاوه به تهران تا 
پلیس راه ساوه همدان با اعتباری معادل ۱۷۰ 
میلیارد تومــان به بهره برداری رســید و در 
ادامه، مسافت هشــت کیلومتری محور قدیم 
ساوه به همدان را به محور قدیم و اتوبان ساوه 

به سلفچگان متصل می کند.
عملیات ایمن سازی و نصب علائم، اجرای 
خط کشی و نصب گاردریل های مورد نیاز این 
کنارگذر که شــمال و شمال غربی ساوه را به 
جنوب و جنوب غربــی متصل می کند انجام 
شــده و بهــره بــرداری از آن موجب کاهش 
ترافیک درون شهری و کاهش آلودگی هوای 
شهر، جلوگیری از بروز سوانح رانندگی متاثر 
از تردد کامیون ها و وســایط نقلیه ســنگین 
در میادین و مبــادی ورودی و رفع گره های 
ترافیکی و مراقبت از زیرســاخت های شهری 

خواهد شد.
بازدیدهای میدانی خبرنگار ایســنا از این 
کنارگذر حاکی از اســتمرار تــردد کامیون و 
تریلی در مبادی و میادین ورودی شهر ساوه 
اســت که نشــان می دهد که با وجــود بهره 
بــرداری از این کنار گذ،ر اما ســاوه همچنان 
از زیرپــای کامیون ها خارج نشــده و جولان 
وسایط نقلیه سنگین در سطح شهر همچنان 
ادامه دارد.پیگیری های صورت گرفته توســط 
ایسنا منجر به تشکیل جلسه شورای ترافیک 
در شهرســتان ساوه به ریاســت فرماندار و با 
حضور مسئولان اســتانی و شهرستانی شد تا 

پس از بحث و بررســی تصمیــم جدی برای 
اتخاذ سازوکار مناســب به منظور جلوگیری 
از ورود کامیون به ســطح شهر اتخاذ شود.در 
همین رابطه معــاون راهداری و حمل و نقل 
جاده ای اســتان مرکزی در گفت وگو با ایسنا، 
به بیان جزئیات این جلســه پرداخت و گفت: 
در جلســه شــورای ترافیک شهرستان ساوه 
مقرر شد با توجه به اینکه کنارگذر شهر ساوه 
مورد بهره برداری قرار گرفته اســت، با تقویت 
این محور مواصلاتی کــه نقش قابل توجهی 
در کاهش ترافیک شــهر ســاوه و نارضایتی 
مردم دارد از ابتدای مهرماه سال جاری طرح 
ممنوعیــت ورود کامیون به داخل این شــهر 

اجرایی شود.
علیرضــا اختری افــزود: در این جلســه 
هماهنگــی لازم بــا پلیس راه، شــهرداری و 
راهــداری صــورت گرفته اســت و از ابتدای 
مهرماه طرح »تردد کامیون ممنوع« در سطح 
این شــهر اجرایی شــده و با متخلفین برابر 
مقــررات و قوانین برخوردار خواهد شــد.وی 
بیــان کرد: همچنین مقرر شــد با هم افزایی 
بین دســتگاههای اجرایی بــه گونه ای برنامه 
ریزی شــود که تــردد کامیــون در این کنار 

گذر به ســهولت انجام شده و آسیبی متوجه 
وسایط نقلیه نشود.این مقام مسئول به برخی 
مشــکلات ترددی در این کنارگذر اشاره کرد 
که باید تا ابتدای تیرماه برطرف شود و گفت: 
در ابتدا باید جلساتی با رانندگان وسایط نقلیه 
سنگین برگزار شود و اقداماتی در قالب پیش 
آگاهی توسط راهداری، پلیس راه و شهرداری 
صــورت گیرد تــا رانندگان با اجــرای طرح 
کامیون ممنوع بــا اطلاع کامل اقدام به تردد 
کنند.وی بیان کرد: جایگاهها و پارکینگ هایی 
برای توقف کامیون ها پیش بینی شده است تا 
کامیون ها و تریلی های بومی نیز در این اماکن 
پارک کرده و وســیله نقلیه خــود را متوقف 

کنند و پس از آن با اســتفاده از وسایط نقلیه 
عمومی به داخل شهر ورود پیدا کنند.اختری 
در پایان گفت: این کنارگذر از ایمنی لازم برای 
تردد وسایط نقلیه سبک و سنگین برخوردار 
اســت و رانندگان می توانند با اطمینان از این 
مسیر تردد کنند.به گزارش ایسنا، شهروندان 
ســاوجی که ۱۳ سال برای تحقق این مطالبه 
صبر کرده اند، باید تا مهرماه نیز منتظر بمانند 
و ببینند که این رویای ۱۳ ســاله بالاخره به 
واقعیت تبدیل می شــود یا نه و آیا شهروندان 
این شــهر بالاخره از دست تردد کامیون  ها و 
تریلی های غول پیکر در ســطح شــهر راحت 

خواهند شد یا خیر؟

رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی گلســتان گفت: ۱۱ 
مورد بیمار مبتلا به قارچ ســیاه در اســتان شناســایی و 
 ســه تا چهار مورد مرگ ناشی از این بیماری نیز به ثبت

 رسیده است.
عبدالرضا فاضل در حاشــیه جلســه ســتاد اســتانی 
مقابلــه با ویروس کرونا در جمع خبرنــگاران اظهار کرد: 
این بیماری با کلونیزه شــدن قارچ در بــدن برخی افراد 
به دلیل ضعف سیســتم ایمنی بدن به خصوص در افراد 
دیابتی و افرادی که دارویی مثل کورتن برای درمان کرونا 

دریافت می کنند، شــکل می گیرد.وی افزود: بیماری قارچ 
سیاه برعکس بیماری کرونا قابل انتقال به دیگران نیست. 
رئیس دانشــگاه علوم پزشکی گلســتان با اشاره به اینکه 
این بیماری تقریباً غیرقابل درمان است، بیان کرد: داروی 
»آمفوتریسین بی« برای بیماران دارای قارچ سیاه استفاده 

می شود که در حال حاضر در سطح کشور به سختی تهیه 
می شــود. البته با توجه به اینکه عمل های جراحی بسیار 
ســختی روی این بیماران انجام می گیرد و شــاید نیاز به 
برداشتن مجاری تنفســی باشد، عملًا درمان مؤثر زیادی 

برای این بیماری نداریم.

  فاضــل خاطرنشــان کرد: ایــن بیمــاری حتی در 
پیشــرفته ترین کشــورهای دنیا نزدیک بــه ۱۰۰ درصد 
مرگ ومیــر دارد.وی گفت: بیماران دارای قارچ ســیاه به 
تب های غیرقابل برگشــت و زخم های بســیار زیاد در کام 
و مجازی تنفســی دچار می شــوند.رئیس دانشگاه علوم 
پزشکی گلســتان بیان کرد: در حال حاضر نیز ۱۱ مورد 
بیمار قارچ ســیاه در سطح اســتان شناسایی شده و طی 
روزهای اخیر سه تا چهار مورد فوتی ناشی از این بیماری 

هم در سطح استان داشتیم.
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آبشربروستایکُشکوسیاهاست

چند ماهی می شود که آب روستای کُشکو در شهرستان لامرد فارس سیاه 
شده است و مسئولان علت آن را احتمالا سقوط دستگاه کف کش به چاه آب 
روســتا می دانند اما تاکنون برای رفع مشکل کاری نکرده اند.به گزارش مهر، 
روستای کٌشکو در ۴۵ کیلومتری شهر لامرد در جنوب استان فارس قرار دارد. 
روستایی با ۹۰۰ نفر و ۲۰۰ خانوار این روزها با مشکل عجیبی دست و پنجره 

نرم می کنند.
اهالی روســتا ی گویند که از شیرهای آبشان آب سیاه بیرون می آید که نه 
برای شــرب قابل استفاده است نه برای شستشو از این رو باید برای تهیه آب 
با کیفیت به مناطق دیگر بروند.یکی از اهالی این روســتا در گفتگو با خبرنگار 
مهر گفت: چد مدت پیش که مشــکل قطعی آب پیش آمد به آبفا خبر دادیم 
و تاکید هم کردیم که حل این مشکل کار سختی نیست و سریع حل می شود 
چون دو دهه سابقه خدمت به مردم به عنوان آبدار را داشتم. پس از حدود ۴۸ 
ســاعت آمدند و مشکل را حل کردند و بلافاصله آب درون لوله ها جریان پیدا 
کرد اما آبی شور و سیاه که اصلًا غیر قابل استفاده است.وی گفت: مخزن آب 
روســتا را یک ماه قبل شستشوی کامل دادیم اما مشکل کثیفی آب همچنان 
ادامه دارد و این را مسؤلین و متولیان امر باید بررسی کنند.او گفت: شبکه آب 
روستا نیز باید تعویض شود، و اگر این مشکل حل شود هنوز نیز به دلیل کثیفی 
شبکه آب به محض اینکه برق قطع شود، شوکی به شبکه آب داده می شود و 
این مشکل سیاهی نیز اتفاق خواهد افتاد.وی گفت: این مشکل آب، برای یک 
روز و دو روز نیســت بلکه ماه هاست با آن دست و پنجه نرم می کنیم، و سوال 
من این است که چرا از آب طرح محرم که در چند کیلومتری ماست )روستای 

بریو( بهره برداری نمی شود.
یکی دیگر از روستانشــینان خواستار آن شد که برای مرتفع شدن مشکل 
آب روستای کشکو از آب طرح محرم استفاده کنند و گفت: ما بارها به آبفای 
شهرستان لامرد گفته ایم اما آنان زیربار نمی روند.یک مادر روستایی نیز گفت: 
نوه تازه متولد شده ام را که با این آب شستشو دادم، هم اکنون لکه هایی در بدن 
او دیده می شود، آبی به این کثیفی تاکنون ندیده بودم. از مسئولان می خواهیم 
به داد مردم برســند.همچنین خانواده ای که مدتی است در این روستا ساکن 
شــده اند در گفتگو با مهر افزود: بعضی مواقع برای شستن لباس ها و استحمام 
خود و بچه ها مجبوریم به شهر برویم زیرا آب اینجا بهداشتی نیست، و معلوم 
نیست در آینده چه بلایی بر سرمان آید.وی افزود: مسولان و متولیان امر به داد 
مردم برسن. این مشکلی که حل شدنی است اما چرا به درازا کشیده شده است.
در این رهگذر رسول پهلوزاده دهیار روستای کشکو با اشاره به بی توجهی 
مســئولان امر بر مسئله بی آبی در این روستا، گفت: بارها به آبفای شهرستان 
مراجعه کرده ایم اما امروز و فردا می کنند، به دلیل هزینه بر بودن این مشکل، 
زیر بار آن نمی روند و مردم این روســتا نیز گوشــزد کرده اند تا مشکل آبمان 
حل نشــود اجازه قرائت کنتور را به کنتور خوان نخواهیم داد.پهلوزاده افزود: 
سال هاســت مردم این خطه از آب شیرینِ با کیفیت بی بهره اند و آب های ما 
شــور و کثیف بود که حالا نیز میهمان ناخوانده ای دیگر یعنی آب سیاه را در 
لوله های منازل خود می بینیم.در عین حال مســعود مسعودنیا مسول آبفای 
شهرستان لامرد اظهار داشــت: کارشناسمان را به این روستا اعزام کرده ایم و 
پس از بررســی های انجام شده به این نتیجه رسیده ایم که مشکل آب کشکو 
به دلیل »کف کشــی« است که ۱۰ سال قبل در درون چاه این روستا سقوط 
کرده است.مســعودنیا گفت: به دنبال آن بودیم تا از چاه دیگر که در مجاورت 
این چاه قرار دارد آب را به روســتا تزریق کنیم تا تعمیرات را انجام دهیم که 
متأسفانه چاهی در این نزدیکی نبود.مسعودنیا در پاسخ به سوال خبرنگار مهر، 
که »مسئله ای به این مهمی چرا ســریع تر انجام نمی شود«، تصریح کرد: فعلًا 
منتظر بروکراسی اداری هســتیم، بحث فعلی که کیفیت آب نامناسب است 
انتخاب پیمانکار برای لایروبی چاه از طریق اســتان در دســت اقدام است که 
باید طبق قانون و مقررات اداری انجام شــود.وی افزود: به محض طی شــدن 
روال اداری این قــرارداد، پیمانکار کار خود را آغاز خواهد کرد و امیدواریم در 
هفته آینده این اتفاق بیفتد، ما باید طبق روال قانونی و تشریفات قانونی پیش 
رویم.مسعودنیا در پاسخ به سوال خبرنگار ما که چرا »از آب طرح محرم به این 
روستا تزریق نمی کنید« تصریح کرد: انتقال آب طرح محرم به دلیل فشار پایین 
آب امکان پذیر نیســت.حالا باید دید به منظور تأمین پایدار آب شرب سالم و 
بهداشتی و مشکل آب در روستای کشکو که بسیار جدی است و یک مطالبه به 

حق مردم نیز محسوب می شود، مسولان چگونه تدبیر می کنند.

تولیدبیشازیکمیلیاردودویستمیلیون
کیلوواتساعتانرژیدرنیروگاهشهیدرجایی

گروه شهرستانها – ناهید نقدی: بیش از یک میلیارد و دویست میلیون 
کیلووات ســاعت انرژی خالص در مرداد ماه امسال از سوی واحدهای نیروگاه 
شــهید رجایی قزوین تولید و به شبکه سراسری تحویل شد.به گزارش روابط 
عمومی شرکت مدیریت تولید برق شهید رجایی، جواد دوستی معاون مهندسی 
و برنامــه ریزی نیروگاه در تشــریح این خبر گفت: در مرداد ماه امســال، به 
میــزان ۱ میلیارد و ۲۱۴ میلیون و ۶۶۷ هزار کیلووات ســاعت انرژی خالص 
در واحدهای ۱۳ گانه بخاری و ســیکل ترکیبی این نیروگاه، تولید و به شبکه 
سراســری تحویل شده است.دوستی در ادامه بیان داشت: از این میزان انرژی 
تولیدی، ۵۵۹ میلیون و ۱۲۲ هزار کیلووات ســاعت انرژی در ۹ واحد نیروگاه 
سیکل ترکیبی و ۶۵۵ میلیون و ۵۴۵ هزار کیلووات ساعت انرژی در واحدهای 
۲۵۰مگاواتی این نیروگاه تولید شــده است.نیروگاه شــهیدرجایی به عنوان 
سومین نیروگاه بزرگ کشــور، با دارا بودن ۱۳ واحد بخاری وسیکل ترکیبی، 

سالانه حدود۱۲میلیاردکیلووات ساعت انرژی تولید می کند.

تامینقطعاتموردنیازنیروگاه
بااستفادهازظرفیتهایداخلی

گروه شهرســتانها: متخصصان  الکتریک نیروگاه شهید رجایی، با تکیه 
بر دانش و تخصص خود، قطعات الکتریکــی مورد نیاز واحدهای این نیروگاه 
را بازســازی و تعمیر می کنند.به گزارش روابط عمومی شرکت مدیریت تولید 
برق شــهید رجایی، حمیدرضا صفایــی زاده مدیر امور تعمیــرات الکتریک 
نیروگاه ســیکل ترکیبی در تشــریح عملیات بازطراحــی و راه اندازی دوباره 
ایرکاندیشــن اتاق فرمان سیکل ترکیبی گفت: به دنبال وقوع اشکالات پی در 
پی در سیســتم خنک کاری کمپرسور و اواپراتورهای ایرکاندیشن اتاق فرمان 
سیکل ترکیبی و احتمال وقوع محدودیت های تولید به دلیل عدم خنک کاری 
مطلوب سیستم های کنترلی و حفاظتی واحدها، متخصصان این امور اقدام به 
بازطراحی، بهینه ســازی و راه اندازی دوباره این سیستم  نمودند.صفایی زاده 
افزود: پس از بررسی های فنی و تشخیص ایرادهای سیستم، بازطراحی فن های 
خنک کاری کمپرســور و اواپراتور در دستور کار قرار گرفت که با تغییر طرح 
الکتروفن های مذکور از سیلندری به »اکسیالی یوتیلیتی« و اصلاح فلوی هوای 
خنک کاری، اقدام به دمونتاژ سیستم موجود و جایگزینی با تجهیزات ساخت 
داخل شد.مدیر امور تعمیرات الکتریک نیروگاه سیکل ترکیبی ادامه داد: برای 
راه اندازی دوباره این سیستم، نیاز به فعالیت های کارگاهی بود؛ از این روی، این 
اقدامات در کارگاه نیروگاه انجام و مدارهای فرمان و قدرت ایرکاندیشن از سوی 
متخصصان این امور اصلاح شــد که در پی آن، سیستم خنک کاری با اجرای 
پروژه بازسازی، به موقع و با صرف کمترین زمان ممکن مورد بهره برداری قرار 
گرفت.با استفاده از ظرفیت دانش و تجربه متخصصان داخلی تاکنون نیازهای 
نیروگاه به قطعات و تجهیزات واحدها، تامین شده است؛ سیاستی که علاوه بر 
کمــک به پایداری تولید و افزایش باورمندی به توانایی داخلی، موجب کاهش 

قابل توجه هزینه های تعمیراتی و جاری شده است.

گزارش

اخبار کوتاه


